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گزیده ای از میزگردگزیده ای از میزگرد

3030 خرداد  خرداد 14021402 - ساعت - ساعت1616--1818

نظارت در حرفه حسابرسینظارت در حرفه حسابرسی

برای مشــاهده فیلم کامــل میـزگــرد می توانیــد به آدرس
www.iica.ir/files/1402/04/talk-show-20-june-2023.mp4مراجعه کنید 

با توجه به تغییرات جدید صورت گرفته در بخش نظارتی حرفه حسابرسی انجمن حسابداران خبره ایران که همواره در اطلاع رسانی و آموزش 
موضوعات جدید و نوظهور حسابداری، حسابرسی، مالیات و قوانین پیشرو بوده است، میزگردی با موضوع نظارت در حرفه حسابرسی با حضور 

موافقان و مخالفان تغییرات حاضر به صورت زنده و آنلاین، در تاریخ 30 خرداد 1402 با حمایت مالی گروه نرم افزاری اوراش برگزار کرد. 
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میهمانان:
جناب آقای استاد منصور شمس احمدی: سه 
حسابداران  جامعه  عالی  شورای  عضو  دوره 
رسمی ایران و هشت دوره عضو شورای عالی 

انجمن حسابداران خبره ایران
جناب آقای دکتر موسی بزرگ اصل: دو دوره 
عضو شورای عالی جامعه حسابداران رسمی 
ایران و مدیرعامل پیشین سازمان حسابرسی 
جناب آقای دکتر کیهان مهام: دو دوره عضو 

شورای عالی جامعه حسابداران رسمی ایران
دوره  دو  بخشی:  حسین  دکتر  آقای  جناب 
عضو و دبیر شورای عالی جامعه حسابداران 

رسمی ایران
سابقه  وادی زاده:  کاظم  دکتر  آقای  جناب 
و  دارند  را  جامعه  عالی  شورای  در  عضویت 
هم اکنون ریاست محترم شورای عالی انجمن 

حسابداران خبره 

میزبان:
دبیرکل  محمدباقرآبادی:  سید  آقای  جناب 

انجمن حسابداران خبره ایران 

گزیده ای از مطالب مطرح شده در میزگرد

 سیدمحمد باقرآبادی: 

استاد شمس احمدی؛ لطفاً مختصری راجع به 
تغییرات اساسنامه جامعه حسابداران رسمی و 
مقایسه بحث نظارت در ایران و جهان توضیح 

دهید؟ 

منصور شمس احمدی: 

 ۷2 سال  در  جامعه  اساسنامه  که  وقتی  از 
تدوین شد تاحالا ده بار تغییراتی در اساسنامه 
ایجاد شده است که بخش عمدۀ این تغییرات 
مربوط می شود به کنترل کیفیت که بخشی 
از ارکان جامعه و زیر نظر شورای عالی جامعه 
این کنترل  این تغییرات  با  بود و هم اکنون 
هیئت عالی  اسم  به  دیگری  نهاد  به  کیفیت 
نظارت واگذار شده است که باز هم در داخل 
جامعه است. البته لازم به ذکر است که هیئت 
انجام  را  نظارت  کار  هم  قبلًا  نظارت  عالی 
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هیئت عالی  با  نظارت  کلًا  الآن  ولی  می داد 
نظارت است در حالی که این هیئت کماکان 
تغییر  این  نظرم  به  است.  جامعه  از  جزئی 
عمده ای که انجام شده است به خاطر ترس از 
نهاد ناظری بود که عنقریب می آید چون نهاد 
ناظری که طرح یا لایحه اش در مجلس مطرح 
است تعریفی متفاوت از حسابرسی با کاری 
که ما در حسابرسی انجام می دهیم، دارد، ما 

همیشه متهم به خودانتظامی بوده ایم. 
جامعه حسابداران رسمی حدود ۹ سال قبل 
از قانون ساربینز-اکسلی و همچنین 2 یا 3 
 PCAOB سال قبل از اولین نهاد ناظر دنیا
تأسیس شد؛ در آن زمان هیچ صحبتی از نهاد 
ناظر به شکلی که الآن در دنیا مطرح است، 
نبود و ما قرار بود یک نهاد حرفه ای باشیم 
طوری  جامعه  اساسنامه  ناظر.  نهاد  یک  تا 
نوشته شد که تبدیل به نهادی عجیب الخلقه 
خلق شد که نه کاملًا نهاد ناظر و نه یک نهاد 
حرفه ای بود. قرار هم نبود که ما خودانتظام 
و  بود  قبل  از  اساسنامه که  از  بندی  باشیم. 
بعداً هم متأسفانه تغییر  تغییر نکرده است، 
نخواهد کرد این است که همۀ مؤسسه های 
حسابرسی باید هر سال مورد کنترل کیفیت 
قرار بگیرند در حالی که در هیچ جای دنیا 
مثلًا  که  نیست  امکان پذیر  موردی  همچین 
300 تا 200 مؤسسه دو روز در سال کنترل 
کیفی شوند ضمن این که برای انجام این بند 
ما نیروهای کافی نداشتیم. همین الآن کنترل 
افراد  این  نیاز دارد که  نیرو  نفر  کیفیت 40 
پرونده ها  و  )گزارشات  کیفیت  کنترل  برای 
و...( به مؤسسات مراجعه کنند. این افراد باید 
مستقل، خارج از حرفه، دارای دانش و تجربه 
کافی و همچنین اخلاق حرفه ای باشند. نبود 
افرادی با این ویژگی ها جامعه را مجبور کرد 
مدیران  یا  شرکاء  حسابرسی،  مؤسسات  از 

مؤسسه حسابرسی استفاده کند. 
 در کنترل کیفیت مؤسسات معمولاً 1 نفر 
حرفه  از  نفر  یک  و  حسابرسی  سازمان  از 
حضور دارند که همین مسأله باعث شد که 

به ما اتهام خودانتظامی بزنند که درست هم 
است. شکایت هایی مطرح می شد از دوستان 
مؤسسه دار مبنی بر اینکه شخصی که برای 
می آید  ما  مؤسسۀ  به  کیفیت  کنترل  بحث 
ما  اطلاعات  از  و  است  مؤسسه  رقیب  خود، 
می تواند سوءاستفاده کند. این شکایت ها به 
اینها  که  رسید  اینطوری  دولتمردان  گوش 
خودانتظامند و خودانتظامی در دنیا منسوخ 
شده است. یک نهاد ناظر باید تشکیل شود 
که به این جامعه نظارت داشته باشد ولی به 
دلیلی که این نهاد ناظر خیلی ابعادش روشن 
نبود و چند بار هم تعریفش تغییر کرد، بعضی 
از دوستان تصمیم گرفتند که این نظارت را 
کلًا از جامعه بگیرند و به عهده هیئت عالی 
نظارت بگذارند و در هیئت عالی نظارت کسی 
از شورای عالی جامعه نباشد و زیر نظر وزیر 
به  که  اتهامی  ترتیب  این  به  شوند.  انتخاب 
امّا همچنان  ما زده می شد برطرف می شود 
مشکل باقی است. به هر حال ما به 40 تا 50 
نفر نیرو نیاز داریم که توانایی کنترل کیفیت 
را در مؤسسات داشته باشند. در هیچ کجای 
ناظر  نهاد  یک  که  نیست  امکان پذیر  دنیا 
رسیدگی  مؤسسات  درصد  صد  به  بخواهد 
کند. طرح های مختلفی هست که طبق آن 
طرح ها کنترل کیفیت انجام می شود. فعلًا که 
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ما این اساسنامه را داریم، باید ببینیم به چه 
چه  ناظر  نهاد  تکلیف  و  می شود  اجرا  شکل 

می شود. 

دکتر  آقای  باقرآبادی:  ســیدمحمــد 
شما  پیشنهادی  نامه  به  توجه  با  بزرگ اصل 
به وزیر اقتصاد بابت تغییر اساسنامه جامعه 
حسابداران رسمی، علت این پیشنهاد و مبانی 

نظری این پیشنهاد چه بوده است؟ 

باید  حسابداران  ما  بزرگ اصل:  موسی 
مملکت  در  را  حرفه  جایگاه  و  اهمیت 
تشخیص بدهیم که بتوانیم نقش و وظایفی 
که به عهده داریم را مشخص کنیم. اعتقاد 
دارم که ما چون در حوزه شفّافیت و سلامت 
نقش  اندازه  همان  به  داریم  عدیده ای  نقش 
حسابرسی  حرفه  خصوص  به  و  حسابداران 
به طور ویژه بسیار مهم است که ما آیا همنوا 
بشویم با سایر بخش هایی که کارشان معیوب 

است و بگوییم که ابتدا آنها باید درست شوند 
بعد ما درست بشویم یا اینکه نه؛ ما به عنوان 
افرادی که نقش داریم در شفّافیت و سلامت 
مالی چند گام جلوتر از اقتصاد حرکت بکنیم 
که کمک به کشورمان بکنیم که انشاءالله به 
این یک  برسیم؛  سالم  اقتصادی  یک محیط 
نکته. نکته دوم تحولاتی که حدود 20 سال 
هم  آن  و  است  افتاده  اتفاق  دنیا  در  پیش 
از  بعد  حرفه حسابداری  در  که  بود  زلزله ای 
مسئله انرون و سقوط انرون در سال 2001 
افتاد؛  اتفاق  است  آزاد  اقتصاد  که  آمریکا  در 
وقتی انرون ورشکست شد یک ریزش بسیار 
در  آن  تبع  به  و  آمریکا  بورس  در  شدیدی 
اتفاق  بی اعتمادی  دلیل  به  دیگر  بورس های 
افتاد و بعد از بررسی های لازم، متوجه شدند 
یکی از جاهایی که کار در آن به درستی انجام 
نمی شود، حرفۀ حسابرسی بوده است و قانونی 
به  مردم  اعتماد  برگرداندن  برای  نوشتند  را 
به  را  مردم  اعتماد  باید  هم  ما  سرمایه.  بازار 

5
تیر و مرداد 1402

نشریۀ انجمن حسابداران خبرۀ ایران
h e s a b d a r . i i c a . i r۳49 شمارۀ



6
تیر و مرداد 1402

نشریۀ انجمن حسابداران خبرۀ ایران
h e s a b d a r . i i c a . i r شمارۀ ۳49

حسابدار

اقتصاد برگردانیم. درواقع ما سربازان کسب 
اعتماد مردم به اقتصاد در دنیا هستیم. یکی 
از مهم ترین کارهایی که انجام دادند این بود 
 AICPA که  دنیا  انجمن  بزرگترین  از  که 
بود خودانتظامی را گرفتند و به مرجعی به 
نام PCOB دادند و به تبع همین مسئله 
شده  تشکیل  نهاد  این  دنیا  کشور   50 در 
است ولی ما بعد از 20 سال هنوز داریم در 
که  وقتی  می کنیم.  صحبت  نهاد  این  مورد 
جامعه شروع به کار کرد، 2 دوره خودم در 
شورای عالی بودم و همکارهای دیگری بودند 
و متوجه شدیم هرچه تعداد مؤسسات زیاد تر 
شد و با توجه به اطلاعاتی که به دست آوردیم 
بیشتر با مشکلات تحت عنوان خودانتظامی 
مواجه شدیم. فلسفه کار بسیار ساده است؛ 
یک  ذینفع  که  افرادی  که  جایی  در  یعنی 
موضوعی هستند وقتی خودشان بر خودشان 
می خواهند نظارت بکنند، با آن قول معروف 
مواجه می شویم که »چاقو دسته خودش را 
نمی برد«. در جامعه حسابداران رسمی ایران 
هم اطلاعاتی که به طور مستمر گرفتیم نشان 
می داد که این یکی از مسائل بسیار کلیدی 
است که هم در استقلال کار و هم در کیفیت 
با نگاهی که ما به  اثرگذار است.  کار خیلی 
وزارت  که  هستیم  آگاه  داشتیم  قضیه  این 
اقتصاد در اغلب کشورهای دنیا متولی اصلی 
حرفه حسابرسی در کشور است. در ایران هم 
به نظرم باید به همین شکل باشد و سازمان 
وزارت  تخصصی  بازوی  باید  هم  حسابرسی 
اقتصاد باشد. من به همراه آقای نادریان در 
مفید راهبر و آقای لطف علیان در هیئت عالی 
نظارت نشستیم و روی این طرحی که این 
را  منافع  تعارض  این  و  مسئله خودانتظامی 
حل بکنیم کار کردیم. این تعارض منافع در 

دو نقطه مشخص است:
اتفاق  تخلفی  جایی  در  وقتی  اول  نقطه 
استقلال  باید  رأی  صدور  رکن  می افتد، 
داشته باشد و بی طرف باشد؛ در اینجا ذینفع 

نمی تواند مدعی شود که استقلال دارد و به 
آن اشکال وارد است. 

اطلاعات  تأمین  منبع  مورد  در  دوم  نقطه 
است  نهادی  در  رأی  صدور  نهاد؛  این 
که کنترل کیفیت را انجام می دهد که 
اعضای این حرفه یا صنف، ضوابطی را که 
باید به آن متعهد باشند آیا رعایت کرده اند 
یا خیر؟ اگر رعایت کرده اند که خب ولی اگر 
رعایت نکرده اند انحرافات مشخص شود و به 
نهاد صدور رأی ارجاع  شود. در دنیا در مورد 
خودانتظامی همین مسیر را رفتند یعنی از 
افراد ذینفع این دو قضیه را منفک کردند. 
استقلال  اهمیت  که  بگیریم  نظر  در  باید 
اینجا  در  ما  است.  بیشتر  رأی  صدور  رکن 
اصل  داریم که 11  یک چهارچوب جهانی 
ما  که  ناظران مستقل  بین المللی  مرجع  از 
این یازده اصل را دنبال می کنیم. ما طریق 
مقدماتی  مرحله  در  نظارت  عالی  هیئت 
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اجرای این یازده اصل هستیم. 
بین  از  است  مهمتر  خیلی  که  دومی  اصل 
اصول یازده گانه که ناظران حسابرسی از لحاظ 
عملیاتی باید مستقل باشند، ما خط کش مان 
این است، ما این اصل را در مسأله نظارت در 
حرفۀ خودمان پیش می بریم؛ من اشاره بکنم 
که شخصی که خودش عضو نظام مهندسی 
نظام مهندسی  در  اصلًا  بود که  بود مدعی 
می دهیم  ما  که  گواهی هایی  درصد   ۸۰
گواهی های  این  آثار  هستند.  مشکل دار 
بیفتد  اتفاق  زلزله ای  که  وقتی  بی کیفیت 
باید  حسابرسی  ناظران  می شود.  نمایان 
از  منظور  باشند.  مستقل  عملیاتی  نظر  از 
استقلال توان انجام وظایف قانونی و اجرای 
تحت  اشخاص  دخالت  بدون  تصمیمات 
خودمان  باید  حسابداران  ما  است.  نظارت 
این اصل  باشیم.  این اصول حرفه ای  دنبال 
بقیه  و  پزشکان  و  مهندسان  برای  حرفه ای 

اصناف نیز صادق است. 
ما همین  از مشکلات کلیدی کشور   یکی 
کشور  نمی گذارد  که  است  منافع  تعارض 
ادعا  هم  گروهی  هر  بکند.  حرکت  درست 
دارد از بقیه صنوف سالم تر است. ما در فساد 

از  فساد  این  داریم. خب  را  دنیا  رتبۀ 140 
کرۀ مریخ که ایجاد نمی شود. بخشی از این 
فساد ناشی از متخصصین است. در هیچ جا 
با درست  نکردیم که  ادعا  ما  زمانی  و هیچ 
شدن حرفه حسابرسی کشور مدینه فاضله 
یک  کشور  در  ما  حرفه  سهم  شد.  خواهد 
کل  در  درصد  یک  این  ولی  است.  درصد 
برای ما صد درصد در حرفه خودمان است. 
ما هدفمان این است که این نقش را درست 

ایفا کنیم. 
در اصول بین المللی، مستقل کردن افراد تحت 
نظارت آمده است. بنابراین ناظران حسابرسی 
باشند  داشته  مالی  پایدار  تأمین  منبع  باید 
که افرادی قابل اطمینان باشند و تحت نفوذ 
و  نباشد  مؤسسات حسابرسی  و  حسابرسان 
باشند.  کافی  آنها  انجام مسئولیت های  برای 
این اصولی است که ما به دنبال آن هستیم. 
ما در مرحله مقدماتی این اصلاحات هستیم 
و  رصد  پیوسته  شکل  به  را  این  باید  حتماً 
اصلاح کنیم. انشاءالله در آینده حرفه ما یک 
حرفه ای قویتر و مستقل تر و با کیفت تر شود 
و حتماً نتایج مثبتی برای کشورمان خواهد 

داشت. 
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عضو نظام مهندسی 

بود مدعی بود که اصلًا 
در نظام مهندسی ۸۰ 
درصد گواهی هایی که 
ما می دهیم مشکل دار 

هستند.
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بزرگ اصل  آقای  باقرآبادی:  سیدمحمد 
باره  چند  تغییرات  به  باتوجه  نظرتان  به 
آقای  که  قبل  سنوات  در  جامعه  اساسنامه 
شمس احمدی هم فرمودند تاکنون حدود 10 
بار تغییر کرده است، چرا این بار برای تغییر 
اساسنامه مجرای قانونی مثل تغییرات قبلی 
از طریق شورای عالی رعایت نشده است و به 
صورت مستقیم توسط اعضاء ) همانگونه که 
خودتان فرمودید توسط شما و آقای نادریان( 
با پیشنهاد مستقل  و مستقیم به وزیر صورت 

گرفته است؟ 

 موسی بزرگ اصل: ما دو مسیر داریم برای 
ذکر  اساسنامه  خود  در  که  اساسنامه  تغییر 
شده است یکی مسیر پیشنهاد شورای عالی 
است و دیگری آنکه خود وزیر رأساً اقدام کند؛ 
یعنی پیشنهاد خود وزارتخانه. در درون خود 
شورای عالی – حداقل طی 2 دوره ای که من 
منافع  تعارض  این  رفع  برای  اراده ای  بودم- 

وجود نداشت. 

 سید محمد باقرآبادی: یعنی طی همان 
دو دوره ای که شما عضو شورا بودید، طرحی 

را به شورا برده اید که تصویب نشده باشد؟
 

موسی بزرگ اصل: بحث هایی که در حوزه 
نظارتی مطرح می کردیم بحث هایی بود که 
هم  طبیعی  البته  که  می ماند  عقیم  عملًا 
است. به نظر من افرادی که در درون یک 
مجموعه ای که محل کسب درآمدشان هم 
است کمتر سراغ نظارت بیشتر بر خودشان 

می روند. 

سید محمد باقرآبادی: کاملًا درست است، 
اما آیا شما به صورت مدوّن در دو دوره حضور 
خودتان طرحی یا پیشنهادی در شورا مطرح 
مشکلات  این  »ما  اینکه  بر  مبنی  کردید 
تعارض منافع را داریم و بیایید این را ساخته 
پیشنهاد  وزیر  به  بعد  و  کنیم  پرداخته  و 

بدهیم« و این در شورا رد شود؟ 

یکی  نظارت  تقویت  بزرگ اصل:  موسی 
از مسائلی بود که من مستمر بر آن تأکید 
و  بنده  که  بود  این  حداقلش  امّا  می کردم 
دو یا سه نفری که در شورا بودیم در اقلیت 
بودیم و نمی توانستیم بحث ها را پیش ببریم. 

این  به  تغییری  شمس احمدی:  منصور 
شکل یادم نمی آید که در شورا مطرح شده 

باشد و مصوبه بخواهد! 

سیدمحمد باقرآبادی: شـــاید ســـؤالم 
اصل  بزرگ  دکتر  آقای  از  بود؛  کلی  خیلی 
دغدغه  به  توجه  با  که  بپرسم  می خواستم 
ایشان که خب این رفع تعارض بوده است، 
رفته  شورا  به  ایشان  جانب  از  طرحی  آیا 
است که مثلا« این افراد ذینفعی که دکتر 
می فرمایند تعارض منافع دارند در شورا آن 
به عنوان عضو  مثلًا من  باشند؟  را رد کرده 
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نمی کنند،   قبول  و  می آورم  را  طرحی  شورا 
بود  خواهد  این  من  طبیعی  واکنش  خب 
این  من  که  می نویسم  صورتجلسه  زیر  که 
پیشنهاد را دادم و مخالفت شد؛ آیا این اتفاق 
افتاده است؟ و بعد به این دلیل حالا ما  این 
مجرای  از  اساسنامه  تغییر  متداول  مسیر 
سراغ  به  و  می گذاریم  کنار  را  شورای عالی 

گزینه دوم برویم؟ 

حدود20  به  توجه  با  بزرگ اصل:  موسی 
سالی که در جامعه حسابداران رسمی ایران 
تجربه داریم، من هیچ چشم اندازی نمی بینم 
حسابداران  جامعه  شورای عالی  اعضای  که 
رسمی ایران حرکتی اساسی در جهت اصلاح 

انجام بدهند. 

سید محمد باقرآبادی : آقای دکتر در این 
میزگرد  5 عضو از شورا حضور دارند!

تجربه  این  به  من  بزرگ اصل:  موسوی 

رسیدم. در دورۀ اول حضورم در شورا مسئله 
اینکه  بر  مبنی  کردم  مطرح  را  نرخ شکنی 
نرخی که ما از شرکت ها می گیریم اصلًا برای 
حتی  شورا  در  نیست.  کافی  کارحسابرسی 
فضای طرح این مسئله نبود و نمی گذاشتند 
انکار  اول  قدم  در  برود.  جلو  مسئله  این 
می کردند که اصلًا این مشکل وجود ندارد و 
بحث بعدی بردن مسائل به حاشیه ها بود و در 

نهایت عقیم ماند. 
من بعد از 2 دوره که در شورای عالی جامعه 
نمی توانستم  بودم؛  اقلیت  در  اینکه  دلیل  به 
پیش  را  خود  اصلی  ایده های  و  باشم  مؤثر 
ببرم؛ پس تصمیم گرفتم دیگر در شورا نباشم 
ولی حالا شاید افرادی قدرتمند تر بتوانند این 
کار را انجام بدهند. بنابراین نهاد شورای عالی 
جامعه را به دلیل ویژگی هایی که در کشور ما 
هست، نهادی اصلاح کننده نمی بینم که در 

همین اصلاحات هم مانع ما بود. 

دکتر  آقای  البته  باقرآبادی:  سیدمحمد 
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در ذهنم  ابهام  نقطه  بازهم  اصل من  بزرگ 
وقتی من عضو شورا هستم  مثلًا  نشد.  رفع 
حتی در اقلیت، باز هم وقتی اعتقاد دارم که 
مطرح  باید  است  خوب  و  درست  مسئله ای 
کنم و اگر با آن مخالفت شود، باید در متن 
صورتجلسه مکتوب شود یا اگر مکتوب نشد 
من خودم زیر نویس کنم یا در نهایت می رسم 
به این که  شورا به مسئله ای که من مطرح 
می کنم اصلًا نمی خواهد گوش بدهد پس من 
با استعفای خودم این را اعلام می کنم. چرا 

همچین روندی اتفاق نیفتاده؟
روشن  را  مسئله  این  بزرگ اصل:  موسوی 
را مطرح کردیم.  این طرح  می کنم؛ ما الآن 
بعد از اینکه ما طرح را می دهیم اولین جایی 
که وزارتخانه نظرشان را می خواهد همکاران 
ما در جامعه حسابداران رسمی ایران هستند. 
از زمانی که بحث در مورد این طرح شروع 
رسمی  حسابداران  جامعه  نمایندگان  شد، 

ایران کلًا مخالف بوده اند. این مسئله، مؤید 
جامعه  عالی  شورای  که  است  من  نظریۀ 
اصلاحات  برای  محلی  رکن،  یک  به عنوان 
ایران  کلیدی در جامعه حسابداران رسمی 

نیست. 

سیدمحمد باقرآبادی:آقای دکتر مهام به 
نظر شما به عنوان موافق تغییرات اساسنامه 
جامعه حسابداران رسمی، نقاط مثبت این 

تغییرات چه بوده است؟ 

همیشه  را  مواضعم  من  مهام:  کیهان 
مشخص کرده ام و هیچ نقطۀ ابهامی ندارد. 
به قول معروف طوری که یکی به میخ بزنم 
و یکی به نعل بزنم عمل نمی کنم. من برای 
اینکه مسئله روشن شود یک تاریخچه را باید 
بگویم؛ ما چند تا دوره در شورا داریم. دورۀ 
یکم تا دوره چهارم، آقای شمس احمدی هم 
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خاطرشان هست تا دورۀ چهارم تقریباً اعضاء 
ثابت بودند و شرایط طوری بود که همه اینها 
افرادی مثل  برای دورۀ بعد رأی می آوردند، 
مرحوم دکتر هوشی -که الآن خالی از لطف 
ثابت  تقریباً  بکنیم-  ایشان  از  یادی  نیست 
بودند. بعد دیدند که این نمی شود که تا ابد 
باشند  رئیس جمهور  معروف  قول  به  اینها 
پس تصمیم گرفتند تغییراتی بدهند و این 
باعث ایجاد تغییرات شد. باید ببینیم ریشه 
اصلاحات کجا بوده است؟ بعد از سپری شدن 
اتفاق  دیگری  اصلاحات  نیز  بعد  دوره های 
افتاد. من در دورۀ ششم حاضر بودم؛ اولین 
اصلاحات را در رابطه با نهاد ناظر خود رئیس 
اعضای  با  بدون هماهنگی  دبیر کل  و  شورا 
با هیچ کس هم  و  ارائه کردند  وزیر  به  شورا 

هماهنگ نکردند. 
اولین  بگویم که  باید  آگاهی دوستان  برای   
لایحۀ نهاد ناظر را رئیس وقت شورا و دبیر کل 
به وزیر ارائه کردند و بعد به اعضای شورا اعلام 
کردند. در همان جلسه همه معترض شدند. 
در دورۀ بعدی که ما اعضای جامعه، دبیر کل، 
رئیس شورای سابق و رئیس شورای جدید، 
و... در جلسات  انتظامی  عالی  رئیس هیئت 
وزارتخانه حضور داشتیم، اغلب ما حق رأی 
نداشتیم؛ یعنی ما فقط توضیح می دادیم در 
حالی که افرادی از دستگاه های مختلف دولت 
مثل سازمان برنامه و سازمان امور استخدامی 
و دیوان محاسبات، هم نظر می دادند و هم حق 
رأی داشتند که خود این قضیه باعث گلایۀ 
ما بود. در آن جلسات، اعضایی که از طرف 
جامعه آمده بودند، اظهار کردند که ما اصلًا 
از ریشه این کار را قبول نداریم. در جلسات 
به  انتظامی  عالی  هیئت  رئیس  مثلًا  بعدی 
حضور  جلسات  دیگر  در  اول  جلسه  از  غیر 
نداشتند و دبیرکل و رئیس شورای جدید هم 
که حضور داشتند اظهار نظری نمی کردند. در 
این  به  مسیر  این  که  بگویم  می خواهم  کل 
صورت بوده است. وقتی که آقای بزرگ اصل 
از اعضای شورا کسی موافق  اشاره می کنند 

این قضیه نبوده است، درست می گویند. در 
ابتدا تصور می کردند این اصلاحات فقط برای 
سازمان حسابرسی است و سازمان حسابرسی 
بعداً  ولی  کند  تعیین  ناظر  نهاد  می خواهد 
و  نیست  این  قضیه  اصلًا  که  شدند  متوجه 
در  است.  مطرح  حرفه  کل  برای  ناظر  نهاد 
اینجا بود که صورت مسئله در جلسه عوض 
شد و این، باعث تغییر برخوردهای افراد شد. 
اینها اتفاقاتی بود که افتاد. بنابراین سیر تطوّر 
است  گرفته  که صورت  اصلاحاتی  و  جامعه 
همه به این شکل بوده است. درواقع 4 دوره 
با افراد صالح و ناصالح گذشت ولی با گذشت 
زمان متوجه شدند که باید افراد جدیدی با 
دیدگاه متفاوت به شورا اضافه شوند ولی افراد 
جدیدی که به شورا اضافه شدند نمایندگان 
بنابراین، دیدگاه  بودند.  اعضای سابق  همان 
افراد  وارد شورا نشد ولی در ظاهر  جدیدی 
بعد مطلع  و  بودند  وارد شورا شده  جدیدی 
شورا  اتاق  از  خارج  تصمیماتی  که  شدیم 
یا  کافی شاپ  فلان  در  مثلًا  می شود  گرفته 
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اتفاقاتی بوده اند که ما  اینها  در دفتر فلانی! 
شاهد آن بودیم. پس با این شرایط، بسیاری 
نحوۀ  به  نظارت،  نحوۀ  به  جامعه  اعضای  از 
صادر  که  انضباطی  آرای  به  و  احکام  صدور 
شده یا نشده است، معترضند. در کل، جامعه 
وجهۀ خوبی ندارد و چهره اش مخدوش شده 
است که همۀ ما در این قضیه نقش داریم؛ 
حتی شاید خود من. من نقطه نظراتم را در 
رابطه با نظارت و نظارت مستقیم حرفه ای در 
شماره زمستان مجله حسابرس چاپ کردم. 
اینکه کسانی که وارد این حرفه  نکته دیگر 
می شوند باید آگاه باشند که این حرفه معادل 
کنیم  ادعا  نمی توانیم  نیست.  دیگر  کارهای 
خانه از پای بست ویران است. جای فساد در 
حرفۀ حسابرسی نیست. من به عنوان مؤسسه 
اینکه نظارت توسط  با  حسابرسی خصوصی 
هر فردی صورت بگیرد اصلًا مشکل ندارم به 
شرطی که کارم مطابق با اصول باشد. بله؛ من 
هم دغدغه های آقای شمس احمدی را قبول 
دارم که ترکیب این افراد باید افراد حرفه ای 

و مستقل باشد. من تمام مواردی که آقای 
تأیید  شمس احمدی گفتند را صددرصدی 
می کنم؛ در اصل نمی توانیم به خاطر وجود 
نکنیم.  درست  را  ساختار  مشکلات  این 
ابتدا ساختار باید مستقل باشد و بعد افراد 

حرفه ای را به این ساختار تزریق کنیم. 
با  من  نیست.  کامل  نظر من  از  تغییر  این 
وجود یک ساختار مستقل حرفه ای موافقم. 
ویژگی  دارای  که  ناظر  نهاد  همان  یعنی 
مستقل و حرفه ای باشد و صادقانه از همین 
الآن نگرانم که افرادی وارد نهاد ناظر بشوند 
یا  باشند  نداشته  را  لازم  توانایی های  که 
مستقل نباشند. ما باید دقیقاً مراقب ترکیبی 

باشیم که آنجا چیده می شود. 

برای  دلیلی  چه  باقرآبادی:  سیدمحمد 
حرفتان دارید؟ 

همانطور  اینکه  به خاطر  مهام:  کیهان   
این  کردند،  اشاره  شمس احمدی  آقای  که 
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همه  بالاخره  است.  جامعه  درونی  ساختار 
یک  و  هست  جامعه ای  یک  می کنند  فکر 
به  اینجا  از  تشکیلاتی؛ فقط کنترل کیفیت 

آنجا منتقل شده است. 

دکتر  آقای  ولی  باقرآبادی:  سیدمحمد 
می توان به شکلی دیگر هم به این قضیه نگاه 
به صورت  که  تجربیاتی  به  توجه  با  که  کرد 
که  چیزی  هر  داریم،  ما  تک تک  شهودی، 
به  پایان  بوده است در  بخش دولتی در آن 
اتفاق خوبی ختم نشده است. حالا که نظارت 
را هم داریم به بخش دولتی واگذار می کنیم 
یا  کرختی  همان  دچار  دارد  امکان  پس 
بی حسی شود. و همین مشکلات فعلی حتی 

بدتر اتفاق بیفتد 

کیهان مهام: حرف شما کاملًا درست است 
نظر من در کل سازمان های دولتی  به  ولی 
بوده  موفق  تقریباً  حسابرسی  سازمان  فقط 
بنابراین  و  است  کرده  کار  حرفه ای  و  است 
ترجیح  مثلًا  جاهاست.  از  بسیاری  معتمد 
وزارت نیرو یا بسیاری از بانک های خصوصی، 
سازمان حسابرسی است که این نشان دهندۀ 
اعتماد نسبی حاکمیت به این سازمان است. 

از  تئوری  این  باقرآبادی:  محمد  سید 
لحاظ نظری خیلی هم خوب به نظر می آید 
استقلال،  لحاظ  از  دولتی  ساختار  چون 
خیلی  مالی،  تمکّن  و  چانه زنی  قدرت 
حالا  است.  خصوصی  ساختار  از  وسیع تر 
به عنوان  شما  بخشی،  جناب  اوصاف  این  با 
مخالف  به عنوان  جامعه،  شورای عالی  دبیر 
تغییرات اساسنامه جامعه حسابداران رسمی 
)با توجه به فرمایش آقای دکتر بزرگ اصل 
این  مخالف  شورا  اعضای  کل  فرمودند  که 
طرح هستند(، نقاط منفی این تغییرات چه 

بوده است؟ 

حسین بخشی: 
از  صحبت  هم  فرمودند؛  آقایان  را  نکاتی 
تعارض منافع و هم صحبت از خودانتظامی 
شد. می خواهم مختصری راجع به ربط این 
دو موضوع بگویم که دوستان بدانند بالاخره 
تعارض منافع یا خودانتظامی؟ تعارض منافع 
آقای  که  همانطور  است.  عام تر  کلمه  یک 
موقعیت هایی  یک  فرمودند  هم  بزرگ اصل 
تعارضاتی  یک  که  است  ممکن  که  هست 
وجود  عام  منافع  یا  شخصی  منافع  مابین 
داشته باشد؛ به این موقعیت ها، موقعیت های 
بخش های  در  می شود.  گفته  منافع  تعارض 
نظارتی مثل حرفۀ حسابرسی معمولاً تعارض 
نشان  را  به شکل خودانتظام خودش  منافع 
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 pcab می دهد؛ یعنی شما اگر بروید بحث
را بررسی کنید بیشتر راجع به خودانتظامی 
دو  این  ما  حرفه  در  است.  شده  صحبت 

اصطلاح مترادف هم هستند. 
ناقص  قدری  به  طرح  این  که  معتقدم  من 
است که برخلاف فرمایش شما نه تنها این 
طرح قدرت و تمکن مالی و... به همراه ندارد 

بلکه فقط ویژگی های منفی دارد. 
وزیر  به  نامه ای  طی  که  تغییراتی  پیشنهاد 
محترم ارائه دادند بر مبنای همان مطالعاتی 
بود که در سازمان حسابرسی انجام شده بود. 
خودانتظامی  که  می شود  گفته  سازمان  در 
در بخش  و هم  دولتی حرفه  در بخش  هم 

خصوصی حرفه وجود دارد.
در اینجا به چند نکته می خواهم اشاره کنم؛ 
نکتۀ اول اینکه ما به عنوان پیشنهاددهنده و 
دلسوز حرفه قصد داریم رفع تعارض منافع 
با اصل موضوع مخالف  کنیم که هیچ کسی 
مهام  دکتر  آقای  نظر  برخلاف  نیست- 

الآن  و هشتم که  حداقل در شورای هفتم 
کافی شاپی  هستم خوشبختانه هیچ جلسه 
نداشته ایم و همه جلسات در صحن علنی 
شورا برگزار شده است؛ برخلاف نظر دکتر 
بزرگ اصل هیچ کس با اصل موضوع مشکل 
همه مان  حتماً  اجرایش  شیوۀ  با  امّا  ندارد 
آقای  شما  که  می گویم  من  داریم.  مشکل 
و  پیشنهاددهنده  به عنوان  بزرگ اصل 
مدیرعامل سابق سازمان حسابرسی درواقع 
اگر در زمان تصدی شما این عنوان  تعارض 
خودتان  رهبری  تحت  سازمان  در  منافع 
در  دیگر  منافع جوری  تعارض  و  بوده است 
بخش خصوصی، پس آیا هدفتان این بوده 
است که سازمان تحت نظر خودتان را اصلاح 

کنید یا بخش خصوصی را؟ 

این  باشد  الویتی  بوده  قرار  اگر  نظر من  به 
نکات  باشد.  سازمان  خود  از  باید  الویت 
حرفه ای  نظارت  بحث  داریم؛  هم  دیگری 
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 یعنی الان با این تغییر 
اساسنامه هیئت عالی 
نظارت هم رسیدگی 
می کند و هم حکم 

صادر می کند.



15
تیر و مرداد 1402

نشریۀ انجمن حسابداران خبرۀ ایران
h e s a b d a r . i i c a . i r۳49 شمارۀ

حسابدار

حسابداران  جامعه  در  انضباطی  اقدامات  و 
اول  دوستان  که  است  بوده  مدلی  رسمی 
را  آن  حسابرسی  سازمان  ساختار  براساس 
ایجاد کردند یعنی همین هیئت عالی نظارت، 
کار گروه کنترل کیفیت و هیئت انتظامی و 
همه همین فضایی که در سازمان حسابرسی 
مدلش هست حالا به شیوه ای دیگر در جامعه 
حسابداران رسمی نیز وجود دارد حالا سؤال 
این  که  است  این  می آید  پیش  که  بعدی 
مدل که معتقد هستیم مدل ناقصی است و 
طبق فرمایشات خودشان در مرحله ابتدایی 
شروع  حسابرسی  سازمان  از  چرا  دارد،  قرار 
ما  برای  که  است  نکاتی  این  است؟  نشده 
مغفول است و جای سؤال دارد. در اینجا به 
فرمایش شما می رسیم ما می خواهیم ساختار 
برسیم؟  چیزی  چه  به  که  کنیم  اصلاح  را 
هدف ما افزایش کیفیت گزارشات حسابرسی 
در راستای ایجاد شفّافیت اطلاعات مالی در 
اثر خود  بتوانیم  تا  اقتصاد کشوراست  حوزه 
باشیم. می توانیم  داشته  تصمیم گیری  در  را 
بحث ها  این  غایی  اهداف  از  یکی  بگوییم 
افزایش کیفیت گزارشات حسابرسی مدّنظر 
است. ما که در شورا با شیوۀ انجامش مخالف 
بود!  قطعاً  نبود؟  بهتری  شیوه  آیا  هستیم، 
داشتیم  پیشنهادهایی  که  داریم  ادعا  ما 
توجه  پیشنهادها  این  به  اصلًا  دوستان  ولی 

نمی کردند.

سید محمد باقرآبادی: چرا این پیشنهادتان 
پیش  را  هست  بهتری  رویه  معتقدید  که 
دیگری  جای  از  پیشنهاد  یک  که  نبردید 
وزیر  به  مستقلًا  اصل  بزرگ  دکتر  توسط  و 

مطرح شود؟ 

ناقص  پیشنهاد  یک  بخشی:  حسین 
فقط  نکرد  کمکی  هیچ  که  شد  مطرح 
تعارض  رفع  که  هستند  مدعی  دوستان 

منافع کرده اند. 

ضعف  نقاط  لطفاً  باقرآبادی:  محمد  سید 
این پیشنهاد را مطرح کنید. 

حسین بخشی: تنها اتفاقی که افتاده است 
یعنی  عالی  شورای  اختیارات  که  است  این 
دست  است  افتاده  ما  حرفۀ  انتخابی  بخش 
دولت و در اختیار بخش انتصابی قرار گرفته 
شمس احمدی  آقای  فرمایشات  طبق  است. 
با  که  نداریم  را  کافی  افراد  ما  الآن  همین 
تمام این ویژگی ها مشغول به کار بشود. دوم 
اینکه همین الآن که اینجا هستیم همچنان 
حالا  جامعه  کیفیت  کنترل  قبلی  ساختار 
نظارت  عالی  نظر هیئت  زیر  نظارتی  با یک 
مشغول به همان کار است. سوم اینکه سؤال 
کیفیت  کنترل  واحد  اگر  که  است  این  ما 
جامعه حسابداران رسمی همچنان به نظارت 
بر اعضایش ادامه می داد و اشکالات فرایندها 
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تنها اتفاقی که افتاده 
است این است که 

اختیارات شورای عالی 
یعنی بخش انتخابی 
حرفۀ ما افتاده است 

دست دولت و در 
اختیار بخش انتصابی 

قرار گرفته است
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که آقای شمس احمدی فرمودند خیلی مهمه 
حسابرس  نمی توانیم  که  ماه  کرۀ  از  چون 
 2600-2500 کشور  در  کلًا  ما  بیاوریم، 
از  زیادی  تعداد  که  داریم  رسمی  حسابدار 
آنها غیرشاغل هستند با ویژگی هایی مدّنظر 
50 تا آدم به راحتی نمی توانیم انتخاب کنیم 
برای رسیدگی کردن کاش همین شرایطی 
که برای انتخاب اعضای کارگروه های کنترل 
حرفه ای،  رفتار  آیین  کارگروه های  کیفیت، 
برای هیئت  نفر ما  انتظامی بدوی و  هیئت 
پیشنهاد  را  شرایط  همین  نظارت  عالی 
می دادند ما در اساسنامه اصلاح می کردیم، 
لزومی  چه  نمی افتد  اتفاقی  اینصورت  در 
داشت که ما دو لایه نظارتی را تبدیل کنیم 
به یک لایه نظارتی؟ در مقابل نظر دوستان 
تغییرات  این  به  رسیدگی  مراحل  تمام  در 
حسابداران  جامعه  نمایندگان  اساسنامه 
رسمی همیشه بر این پافشاری داشتند که 
با نظارت دولت بر حرفه هیچ مشکلی ندارند 
و آن چیزی که ما به طور جدّی به آن نقد 
را  داشتیم و داریم که شما لایۀ نظارتی ما 
انتخابی  از بخش  را  نظارت  و  بردید  بین  از 
جامعه گرفتید و الآن یکی از ابهامات اساسی 
این است که خود هیئت عالی نظارت به 
چه کسی پاسخگو است؟ کی بر هیئت 

عالی نظارت، نظارت خواهد کرد. 

سید محمد باقرآبادی: آقای دکتر وادی زاده 
با توجه به تجربیات شما حسابرسان کجای 
فرایند فساد هستند و آیا این تغییرات منجر 

به مبارزه با فساد خواهد شد؟ 

ما چند سالی هست که  کاظم وادی زاده: 
شعارهایی  و  شوآف ها  سری  یک  درگیری 
انتهای  در  فساد.  با  مبارزه  نام  به  شده ایم 
حسابرس ها  تجاری  کار  و  کسب  فرایند 
هستند که نظارت می کنند. در این فرایند اگر 
شما سیستم کنترل داخلی ضعیفی داشته 

و ساختارها رفع می شد و بعد هیئت عالی 
نظارت به عنوان منتخبین دولت یک نظارت 
اعضا  بر  و هم  بر جامعه  داشتند هم  عالیه 
که معتقدیم به جد که بر اساس اساسنامه 
اگر  و  داشتند  را  اختیارات  این  همۀ  قبلی 
باید  دوستان  است  گرفته  کم کاری صورت 
پاسخگو باشند و نه اینکه ساختار جامعه را 
عوض کنیم. ما معتقدیم در آن زمان دو لایۀ 
نظارتی داشتیم هم ما و هم دولت نظارت بر 
اعضای ما داشتند ولی امروز یک لایۀ نظارتی 
داریم. در واقع هیأت عالی نظارت قرار است 
همۀ این نظارت های را انجام دهد و نکته ای 
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 خود هیئت عالی 
نظارت به چه کسی 

پاسخگو است؟ 
کی بر هیئت عالی 

نظارت، نظارت 
خواهد کرد. 
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باشید، مدیر بی عرضه و هیئت مدیره ضعیف 
بیاورید، رانتی حکم بزنید و شایسته سالاری را 
رعایت نکنید، سیستم های حسابداری نداشته 
باشید، دسترسی به سامانه تجاری از دولت 
نداشته باشید، نظارت درست نداشته باشید، 
انتظاری  هیچ  نمی توانید  حسابرسی  یک  از 
داشته باشید که چرا این فساد وجود دارد. ما 
روی قبری فاتحه می خوانیم که مرده ای 
من  که  بگویم  را  این  اول  نیست.  درونش 
نظارت  که  جایی  هر  هستم.  نظارت  موافق 
مستمر نباشد و پول، اختیار و مسئولیت باشد 
و پاسخگویی نباشد فساد خواهد آمد؛ در هر 
پست و مقامی می خواهی باش، وزیر یا بالاتر! 
بیشتر  فسادش  تو  در  تو  نظارت  اتفاقاً 
است. ما در ارکان جامعه حسابداران رسمی 
عالی،  شورای  عمومی،  مجمع  می گوییم 
هیئت مدیره و هیئت عالی نظارت؛ این چهار 
نظارتی  و  بدوی  هیئت های  حالا  و  رکن  تا 

دیگر هم زیرمجموعه همین ارکان هستند. ما 
جامعه را من با همین هیکل نگه داشتیم فقط 
مغزش را کوچک کردیم هنوز هم آقای دکتر 
بزرگ اصل این دسته چاقو خودش را نمی برد، 
چون حرفۀ ما کوچک است و همه همدیگر 
از  که  نظارت  عالی  هیئت  می شناسیم.  را 
آفریقای جنوبی حسابرس نمی آورد؛ از همین 
سیستم باید حسابرس انتخاب شود. بنابراین 
همین هیئت عالی نظارت هم همین مشکل 
سری  یک  ما  اینکه  بعلاوه  داشت  خواهد  را 
اختیاراتی که هیئت مدیره اجرایی باید انجام 
می داد مثلًا تصمیم سازی می کرد یا اختیاراتی 
که شورا عالی داشت کندیم و دادیم به هیئت 
عالی نظارت و هم هیئت های بدوی را دادیم 
اساسنامه  تغییر  این  با  الان  یعنی  بهش 
هیئت عالی نظارت هم رسیدگی می کند 
اینکه من  مثل  و هم حکم صادر می کند. 
وادی زاده که کارشناس حسابرسی هستم هم 
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هر جایی که نظارت 
مستمر نباشد و پول، 

اختیار و مسئولیت باشد 
و پاسخگویی نباشد 
فساد خواهد آمد؛ 

در هر پست و مقامی 
می خواهی باش، وزیر یا 
بالاتر! اتفاقاً نظارت تو در 
تو فسادش بیشتر است.
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گزارشی دربارۀ یک نفر تهیه کنم و متهمش 
کنم و هم خودم در قوۀ قضاییه در جایگاه 
خود  اتفاقا  این  کنم  محکومش  قاضی 

تضاد منافع است. 
نکته دوم، ما در کشورمان نشان دیدیم هر 
کی به بدنه حاکمیتی نزدیک تر و دسترسی 
هایش بیشتر باشد، می تواند حکم بگیرد و 
اصلا  این  و  کند  اصلاح  را  کاری  می تواند 
خوشایند نیست، این خود رانت است. مثل 
اینکه  من وادی زاده اگر دسترسی به آقای 
رئیس قوه داشته باشم امروز صبح می روم و 
راجع به یک موضوعی مصوبه می گیرم، این 

یعنی فساد.
کشورمان  در  ما  که  این  دیگر  بحث  یک   
حسابرسی  یک  داریم  حسابرسی  مدل  دو 
که در چهارچوب استانداردها قرار می گیرد 
که سازمان حسابرسی و جامعه حسابداران 
استانداردهای  چهارچوب  در  رسمی 
ما  که  داخلی  استاندارد های  و  بین المللی 
داریم دارد گزارشگری می کند. و یک سری 
ناظر داریم که خارج از ساختار استانداردی 
دیوان  مثلًا  موقع  بعضی  حالا  هستند. 
و  قوانین  چون  جورایی  یه  هم  محاسبات 
یک سری استاندارد خاص خودش را دارد 

اول  بینیم. ولی ما  می توانیم در زمره گروه 
ناظر های دیگری و نظارت های دیگری داریم 
که دارد کل دولت را رسیدگی می کند با توجه 
به اینکه ما در کشوری هستیم که بالای ۹0 
درصد اقتصاد، اقتصاد دولتی است بنابراین 
از  بیشتر  خیلی  باید  ما  دولتی  ناظرهای 
ناظرهای بخش خصوصی باشند ما در بخش 
خصوصی به عنوان حسابرسی در چهارچوب 
استاندارد حسابرسی نظر می دهیم ولی هزارتا 
مشکل و محدودیت داریم که نمی توانیم صد 
استاندارد  هم  آن  کنیم.  رسیدگی  صد  در 
بیاید  بین المللی پذیرفته که در چهارچوب 
فقط یک گزارشگری مالی بکنید به سرمایه 
گذار و به تصمیم گیرنده یک سری اطلاعات 
بدهید که بتوانند تصمیم درست بگیرد روی 
چهارچوب خاص و در سطح اهمیت. بنابراین 
نمی توان صد در صد پروسه مالی را کنترل 
کرد پس با اطلاع از این موضوع انتظار از این 
حسابرسی صورت های مالی بر کشف فساد 

غلط است. 
 نکتهٔ بعدی در آن طرف ۹0 درصدی دولتی 
وسازمان  اطلاعاتی،  نظارتی،  تیم های  که 
رها  را  داریم  را  محاسبات  دیوان  بازرسی 
کردیم و به سراغ بخش خصوصی اومدیم و 
بگوییم  مثلًا  یا  بگذاریم  ناظر  نهاد  می خوام 
آقا ما کنترل کنیم بخاطر اینکه تضاد منافع 

نداشته باشیم. 
در حال  ما  در کشور  فسادی که  بیشترین 
اتفاق است در ساختار بیرون از صورت های 
مالی است. ما دو مدل داریم: 1( تقلب در 
ما  اقتصادی.  فساد  و2(  مالی  گزارشگری 
تقلب در گزارشگری مالی را با فساد اقتصادی 
اشتباه گرفتیم. آقایون وقتی اعلام می کنند 
می کنند  فکر  است  شده  زیاد  فساد  که 
حسابرسان باید فساد را کشف می کردند در 
صورتیکه اصلًا در حیطه رسیدگی حسابرس 
را  مورد  چند  شما  برای  من  است.  نبوده 
تسهیلات کلان  رفته  مثال می کزنم. طرف 
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گرفته و در دفاتر مالی ثبت نکرده است و 
به حسابرس هم هیچ دسترسی داده نشده 
می توان  حسابرس  از  انتظاری  چه  است، 
به  را  حسابرس  دسترسی  اگر  ولی  داشت 
سامانه تجاری، بانک مرکزی، بازار سرمایه، 
سامانه گمرکی باز کنیم بعد می توانیم بگیم 
که حسابرس باید پاسخگو باشد. در آمریکا، 
کانادا و ژاپن سامانه ها به هم وصل شده است 
و بنگاه اقتصادی بخش جزئی از سامانه های 
اقتصادی کشور است. بنابراین شما می توانید 
شما  حسابرس  آقای  بگوید  حسابرسی  به 
درایران  ما  باشید،  داشته  شفّافیت  باید 
ثبت سفارش خارجی میگیریم و تخصیص 
ارز 40 میلیون دلار می گیریم ولی جنسی 
میایم سراغ حسابرسی  بعد  نمی کنیم  وارد 
ثبت  این مورد در دفاتر  اصلًا   درصورتیکه 
ای  سامانه  هیچ  به  هم  حسابرس  و  نبوده 

دسترسی نداشته برای کنترل.
من با نظر آقای مهام موافقم که نهاد ناظر 
را حتی بخش  ناظرین  تمام بخش  و  بیاید 
خصوص که باید حمایت شود نظارت داشته 
اول  مرحله  در  که  اساسنامه ای  در  باشد. 

حسابداران  جامعه  که  نوشتیم  شد  تدوین 
در  باشد.  غیرسیاسی  و  مستقل  باید  رسمی 
اساسنامه  اومد،  بیرون  اول  که  اساسنامه ای 
هشت یا نه بار دیگر هم تغییر کرد و جدیدا 
اتاق هیئت  در  اساسی که  تغییرات  این  هم 
از  بویی  هیچ  کنید.  نگاه  افتاد  اتفاق  نظارت 
غیر سیاسی بودن نمیبینید اصلًا غیر سیاسی 
ما  اینکه  ما سیاسی هستیم و دوم  نیستیم، 
بدنه  به  چسبیده  ما  نیستید  مستقل  اصلًا 
نظارت  عالی  هیئت  می خواهید  اگر  دولتیم. 
کنده  باید  جامعه  بدنه  از  کند  عمل  درست 

بشه و برود در نهاد بالاتری گذاشته شود. 
فساد ما جای دیگری است و باید ببینیم این 

فساد کجا در حال اتفاق است؟ 

سید محمدباقرآبادی:. جناب شمس احمدی 
با توجه به سابقه شما در کارگروه های مختلف 
جامعه، آیا تا کنون تعارض منافعی را مشاهده 

کردید؟ 

منصور شمس احمدی: اجازه بدهید که اول 
این را روشن کنم که همه ما در ادوار گذشته 

که  وضعی  در  ما  همۀ  و  کاریم  گناه  جامعه 
پیش اومده گناهکاریم. هیچ کس هم استعفا 
نداده وهمه ماسرجامان نشسته بودیم و 
هستیم ولی در اینجا امّایی هست! که اصلًا 
امکان کار در جامعه نبوده و نیست. براینکه 
ما بیش از 40 مورد وصلیم به وزیر و هیئت 
وزیران حتی حق الزحمه ما را باید وزیر تعیین 
کند. برای کدام یک از 54 کشور عضو مجمع 
ناظر حسابرسی مستقل  نهادهای  بین المللی 
دیگر  نهاد  یک  را  الزحمه  حق   )IFIAR(
مشخص می کند؟ ما اصلًا استقلالی نداشیم 
و هر تغییری هم که خواستیم در اساسنامه 
نظر  در  باید  است.  شده  بدتر  کنیم  ایجاد 
سوءبرداشتی  است  ممکن  که  باشیم  داشته 
حسابداران  جامعه  که  شود  بحثها  این  از 
فساد  و  بوده  خودانتظام  جاهایی  در  رسمی 
داشته و خودشون برای خودشون رأی دادن 
که خیلی هم جامعه اینطور نبوده است. در 
جامعه  عالی  شورای  گذشته  ادوار  تمام 
ما سه تا ناظر از بیرون از جامعه داشته 
ایم که شامل بانک مرکزی، بورس و وزات 
دارایی میشدند و در تمام جلسات شورا 
حضور داشتند و هیچ شکایتی هم از این 
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در  است.  نشده  مشاهده  جایی  ناظرین 
تمم جلسات کارگروه کنترل کیفیت همیشه 
یک نفر از هیات عالی نظارت حضور داشته 
و در بحث ها شرکت کرده همانطور که آگاه 
هستید کار گروه کنترل کیفیت رأی صادر 
نمی کند فقط اعلام می کند که این موضوع 
مطابق با استاندارد است یا خیر؟ و بعد اگر 
و  بدوی  هیأت  به  نباشد؛  استاندارد  مطابق 
بعد هیئت عالی نظارت ارجاع داده می شود. 
در هیئت عالی انتظامی فقط یک نفر از 
وزارت  از  نفر  دو  و  داشته  حضور  شورا 
دارایی و وزات اقتصاد هستند. بنابراین 
تحت  نمی تواسته  انتظامی  عالی  هیئت 
را  رأیی  هر  و  باشد  جامعه  شورای  رأی 
بخواهد صادر کند. و اگر رأیی صادر شده 

هئیت عالی انتظامی باید پاسخگو باشد. 
اشکال اصلی که حل نشده و امیدوارم حل 
شود این است که همۀ کشورهای دنیا یک 
نهاد حرفه ای دارند و بعد هم یک نهاد ناظر، 
روسیه، چین، پاکستان و... . حتی زامبیا که 
نهاد  یک  هم  شنیدیم  را  اسمش  ما  کمتر 
نداریم.  حرفه ای  نهاد  ما  امّا  داره  حرفه ای 

را جلو می بره.  نهاد حرفه ای است که حرفه 
اگر ما نهاد حرفه ای داشتیم نمی توانستند به 
ما تحمیل کنند که در گزارش حسابرسیتان 
بگید چک لیست کنترل داخلی، کنترل شد. 
کدام نهاد حرفه ای می تواند این امر را قبول 
کند؟ مگر کنترل داخلی با چک لیست قابل 
کنترل است؟ مثل اینکه پزشکی بالا سر بیمار 
برود، جلوی بیمار یک چک لیست بذاره که 
میزان تب و فشار خون و... را بیمار پر کند و 
پزشک تشخیص بدهد حال بیمار خوب است 
یا خیر؟ ما نهادی هستیم که نه حرفه ای و 
نه کاملًا انتظامی هستیم و یک بچه ناخلف 
دولت و وزارت دارایی بودیم. ما دستمان بسته 
بود و هر کاری می خواستیم انجام بدیم باید از 
وزیر اجازه می گرفتیم. می خواهم تأکید کنم 
که دوستان، دولتمردان، نمایندگان مجلس، 
و  مستقل  و  کامل  نهاد حرفه ای  یک  اگر   ...
یک نهاد ناظرمستقل و نه مداخله گری )که 
بخواهد مثلًا حق الزحمۀ من را مشخص کن( 
شدت  به  نباشد  اگر  و  است  لازم  کشور  در 
ریسک سرمایه گذاری و ریسک اقتصادی بالا 
می رود چون به هر حال ما باید با کشورهای 
سؤال  چون  باشیم  داشته  مالی  رابطه  دیگر 
حرفه  کجاست،  شما  حرفه ای  نهاد  می شود 

مشغول چه کاری است؟ 

دکتر  آقای  باقرآبادی:  محمد  سید 
به  توجه  با  دهید  توضیح  لطفا  بزرگ اصلًا 
مباحث مطروحه و ادعاهای مطرح شده، چه 
هم  جدید  ساختار  که  دارد  وجود  تضمینی 
تعارض  چرا  و  نباشد  بی اثر  فساد  مقابل  در 
منافعی که منجر به اصلاح اساسنامه جامعه 
حسابداران رسمی شده است منجر به اصلاح 

ساختار سازمان حسابرسی نشده است؟ 

با  بنده  که  مشکلی  بزرگ اصل:  موسی 
می کنند  مطرح  عزیز  همکارای  که  مسائلی 
دارم این است که مبتنی بر یک چهارچوب 
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نیست. یعنی گاهی سراغ سازمان حسابرسی 
و گاهی سراغ هیئت عالی انتظامی می روند. 
تعریف  اصل  برایتان  عرایضم  ابتدای  در  من 
در  می خواهیم  را  اصل  این  ما  که  کردم 
ایران پیاده کنیم که یک اصل جهانی است. 
است  این  مباحث  گونه  این  در  من  مشکل 
که منی که چهارچوب دارم و اصل را دارم 
پراکنده ای که  نمی تانم مباحث  جلو می برم 
از زوایای مختلف مطرح می شود و پایه ای هم 
من نمی توانم برایش پیدا کنم که این چرا 
داره مطرح می شود. یازده اصل جهانی را مبنا 
قرار بدیم؛ با این یازده اصل جهانی که مشکل 
نداریم که جامعه  این  به  نداریم؟ کاری هم 
کجای کارش خراب است؟ پس ما خودمان 
ببینیم که حرفه ما چه نیازی وقتی در اینجا 
بحث ما اینقدر پراکنده است باعث سردرگمی 
مخاطبین است که پایه این بحث ها چیست؟ 
 پایه بحث من یازده اصل نهاد ناظر بین المللی 
انشالله  که  می رویم  دنبالش  داریم  و  است 
عالی  هیئت  الآن  همین  بشود.  اجرا  کامل 
نظارت در انجام کارش حتماً مشکل خواهد 
این  به  داشت؟  خواهد  مشکل  چرا  داشت. 
ذینفعان  از  مالی اش مستقل  ادارۀ  که  دلیل 
کارشکنی  نوعی  به  به  می توانند  و  نیست 
هست.  اتفاق  این  افتادن  احتمال  و  بکنند 
بنابراین ما میگیم که این در مرحله اول است 
به این دلیل است و بحث هایی که مطرح شد 
و  گفته شد که رسیدگی و صدور حکم الآن 
در سطح عالی نظارت اتفاق می افتد که قبلا  
که  عالی  شورای  در  پس  نبوده.  چنین  این 
انجام می شد و ذینفع بود، اشکالی ندارد؟ ولی 
همین دوتا که وقتی می آید در هیئت عالی 
نظارت مشکل ایجاد می شود. بحث خودش 
آنجا  فرایندی که  دار می شود.  اینجا مسئله 
وجود دارد این است که ما مرحله اول صدور 

حکم داشت را بهش توجه نمی کنیم. 
بله درست فرمودند نتیجه کار کنترل کیفیت 
استاندارد  شود  اعلام  که  رأی  صدور  برای 

رعایت شده یا نشده به هیئت بدوی انتظامی 
که هر سه نفرشان منتخب شورا و ذی نفع 
دوتا  این  کار  اصلی  گره  رود.  می  هستند 
هیئت های  و  کیفیت  کنترل  یعنی  است 
انتظامی  عالی  هیأت  در  انتظامی.  بدوی 
حال  هر  به  ولی  ایم  روبه  کمتری  مشکل  با 
تغذیه  واقع  در  انتظامی  عالی  هیئت 
که  است  انتظامی  بدوی  هیئت  رای اش 

دست ذینفعان است. 

چون  بدید  اجازه  شمس احمدی:  منصور 
نکته  این  اومد  پیش  کیفیت  کنترل  بحث 
را عرض کنم در سالهایی که من در کنترل 
که  نبوده  موردی  هیچ  بودم  جامعه  کیفیت 
در بحث کنترل کیفیت جامعه حالا از بورس 
ارجاع شده یا موارد دیگر هیچ موردی نبوده 
که به سحو یا به عمد موضوعی نادیده گرفته 
شود و اگر قصوری بوده گفتیم و به هیچ وجه 
کنترل  در  ما  نظر  در  گذار  تأثیر  کسی  هم 

کیفت نبوده است. 

وارد  نمی خوام  من  بزرگ اصل:  موسی 

متعددی  مصادیق  حتماً  ولی  بشم  مصادیق 
دارم برای این مسائل. من سؤالی از دوستان 
می پرسم، پاسخش را اینجا نمی خوام. مرتب 
دوستانی که مستقل نظر می دهند می گویند 
که  شرکت هایی  از  توجهی  قابل  تعداد  که 
ما  آنها را رسیدگی می کنیم دو دفتر دارند. 
دفتره  دو  که  باشند  داشته  توجه  دوستان 
پول  یعنی  مالیاتی  فرار  مالیاتی,  فرار  یعنی 
شویی. پس وقتی که ما تعداد خیلی زیادی 
شرکت دو دفتره داریم و داریم حسابرسیشون 
طبق  پولشویی  جرم  در  ما  یا  پس  می کنیم 
قانون دخالت داریم یا نداریم؟ که قطعا داریم. 
با این جرم در کجا برخورد می شود؟اطلاعتی 
سال  یک  در  که  دارم  مؤسسه ای  از  مستند 
بخشی از کارش در مورد سی تا دو دفتره دارد 
سازمان  که  می شه  باعث  این  می دهد.  نظر 
حسابرسی اعتبارش را بالا می بره و آبروی من 

حسابدار رسمی را تخریب می کند. 

سیدمحمدباقرآبادی: جسارتاً اجازه بدید که 
بکشم. مطابق مباحثی  به چالش  را  این  من 
از  یکسری  چون  کردید  مطرح  الآن  تا  که 
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مؤسسات حسابرسی تخلف می کنند )که به 
نظر من بدیهی است، چون مگر جایی هست 
همین  به  نکنند(  تقلبی  هیچ  اعضایش  که 
دهیم؟  تغییر  را  ساختار  کل  باید  ما  دلیل 
مثلا عمده مفاسد کشف شده از شرکت هایی 
حسابرسی  سازمان  حسابرسشان  که  بوده 
بوده، حالا آیا ما می توانیم سازمان را مقصر 
بودیم؟ قطعا نه! پس چطور به خاطر تحلف 
چند موسسه حسابرسی کل جامعه را مقصر 

می دانیم؟

حسابرسی  سازمان  بزرگ اصل:  موسی 
بزنم  مثال  را  موردی  است.  جدا  بحث اش 
ولی  داشتم  زاویه  او  با  من  که  نفری  یک 
کرده  فعّالیت  خصوصی  بخش  در  سال   50
مؤسسات  درصد   ۸۰ داشت  اعتقاد  است، 
من  می کنند.  پرداخت  پورسانت  حسابرسی 
اعتقاد ندارم! من اعتقاد دارم تعداد آدم های 

سالم در مؤسسات حسابرسی بیشتر است. 

به  ایشون چگونه  منصور شمس احمدی: 
آمار 80 درصدی رسیده اند؟ 

موسی بزرگ اصل: من نمی دانم اما اگر من 
اسم ایشون را بگم، شما بیشتر از من ایشون 
را قبول دارید. فردی که 50 سال در بخش 
خصوصی بوده و به شدت با بخش دولتی 
زاویه دارد و ما را نیز اصلًا قبول ندارند ولی 
در مورد خودش مطمئن بودم که پورسانت 
 ۸۰ می کند  ادعا  وقتی  نمی کند  پرداخت 
پرداخت  پورسانت  مؤسسات  درصد 
می کنند، اصلا 80 درصد ایشون نه ولی 30 
پورسانت  که  حسابرسی  مؤسسات  درصد 
پرداخت می کنند. دارند با حیثت ما برخورد 
این  به  نسبت  نمی توانیم  ما  لذا  می کنند. 
بشیم  مدعی  بعد  باشیم  بی تفاوت  مسئله 
پراید مشکل داره، اینجا و آنجا مشکل دارد. 
باید بدانیم مشکل از خودمان است و باید اول 
از خودمان شروع کنیم. ما قسم خوردیم 
که طبق اصول قضاوت حرفه ای، نظر 
بدیم. ما این مسئله را با سازمان حسابرسی 
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قاطی می کنیم. من همین امروز هم در فضای 
مطرح  حسابرسیرا   سازمان  قضیه  مجازی 
پاسخگوی  رسمی  حسابداران  ما  که  کردم 
اشکالات سازمان حسابرسی نیستیم. سازمان 
بازرسی کل کشور، دیوان محاسبات، وزارت 
اطلاعات و اطلاعات سپاه، جاهایی هستند که 
ما با آن ها درگیر بودیم و اینها مرتب عملکرد 
سازمان حسابرسی را مانیتور می کنند و اگر 
اشکالی هم وجود دارد باید از اینها بپرسیم 
که چرا در این مورد برخوردی صورت نگرفته 
است. من حاضر هستم در جلسۀ دیگری در 
مورد سازمان حسابرسی و اشکالاتش گفت و 
گو کنیم، مثلًا ما یک طرح داریم که سازمان 
شود  ترکیب  محاسبات  دیوان  با  حسابرسی 
که این هم از لحاظ حرفه ای طرح است ولی 
ایران  رسمی  حسابداران  جامعه  به  ربطی 
حسابرسی  سازمان  در  ما  که  تخلفی  ندارد. 
می کنیم ربطی به جامعه حسابداران رسمی 
بابت  رسمی  حسابداران  ما  از  چون  ندارد 
آن پاسخگویی نخواهند خواست. دولت باید 

پاسخگو باشد. 

سیدمحمد باقرآبادی: امّا اشکالات سازمان 
اقتصاد  به  اعتماد  روی  مطمئنا  حسابرسی 

تأثیرگذار خواهد بود. 

نه  افراد مستقل  از  اگر  موسی بزرگ اصل: 
یعنی  ما  می گویند  بپرسید،  ذینفع  افراد  از 
بخش خصوصی  از  بهتر  سازمان حسابرسی 
کار می کنیم. رئیس سازمان بورس که فردی 
مستقل است و با ما هم هیچ ارتباطی ندارد، 
بود که گزارشات سازمان حسابرسی  مدعی 
یک سر و گردن بالاتر از گزارشات موسسات 
اتفاق  این  نمی خوام  من  است.  حسابرسی 
بخش  گزارشات  دارم  دوست  و  بیافتد 
خصوصی یک سر و گردن بالاتر از گزارشات 
اگر در سازمان حسابرسی  امّا  باشد  سازمان 
ربطی  ما  به  این  باشد  داشته  اشکالی وجود 

ندارد. به عنوان یک شهروند چرا من می توانم 
به وزارت اطلاعات بگم که گوش این سازمان 

را بگیرد. 
اما انحرافی ترین و بد ترین بحثی که درکشور 
ما در این 20 ساله به حرفه ضربه زده همین 
اینجا کنار می ذارم و  را کاملًا  این  بوده. من 
خواهش می کنم از دوستانی که با من بحث 
می کنند در مورد سازمانی حسابرسی نباشد. 
سازمان  در  و  هستم  رسمی  حسابدار  من 
حسابرسی به عنوان مشاور وزیر اقتصاد جهت 
از  شما  کردم  کار  حسابرسی  حرفه  اصلاح 
سازمان  اصلاحات  براس  من  می دینید  کجا 
که  اصلاحی  هر  نکردم؟  کار  اول  حسابرسی 
در سازمان حسابرسی بخواهد انجام شود باید 
اول قانون تغییر بکند که ما از اول هم رفتیم 
دارای  جهانی   GDP درصد   80 سراغش. 
درصد  این 80  در  ببیند  هستند،  ناظر  نهاد 
کدامیک سازمان حسابرسی را بالای سر نهاد 
ناظر گذاشته است؟ این کار کاملًا اشتباهی 
است ولی ما زیر بار این اشتباه رفتیم تا کار 
اصلی را جلو ببریم، فسلفه این کار چیست؟ 
آقای دولت می بیند شرکت نفت مهمه می گه 
اگر  و  کنم  حسابرسی  می خوام  خودم  اصلًا 
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باید  مجلس  باشد  حسابرسی اش  در  گیری 
رسمی  حسابداران  و  بگیرید  را  دولت  یقه 
مسئول این قضیه نیستند این روند اشتباه 
و این فرافکنی که بعضی از دوستان صادقانه 
می گن و بعضی از دوستان فریبکارانه می گن 
این را کنار بذاریم. من می توانم هزار مورد 
که  بزنم  مثال  اعتباری  مالی  مؤسسات  از 
30,000 میلیارد تومن از جیب مردم رفته 
کی حسابرسشون بوده؟ فرضا از بانک ملی 
تسهیلات گرفتن و در آخر هم برگردانده و 
برخورد هم شده ولی این 30,000 میلیارد 
تومان از جیب این ملت رفته. جایی که ما 
داریم حسابرسی می کنیم بخش دولتی اگر 
طرفش  مجلس  و  دولت  ببیند  صدمه  هم 
بود ولی حساسیت بخش خصوصی  خواهد 
نام  به  شرکتی  تو  می آید  مردم  انداز  پس 
نفر  یک  سال  انداز 30  پس  و  کنتورسازی 
یکدفعه از بین می رود و این خیلی با صدمه 
که در واقع در که شرکت دولتی بخورد که 

مربوط به حسابرسی باشد. 

بزرگ  دکتر  آقای  شمس احمدی:  منصور 
ایران خودرو  اصل به نظرتان پول مردم در 

از بین نمی رود؟ 

این  خواهشم  من  لذا  بزرگ اصل:  موسی 
است که بحث های انحرافی مربوط به سازمان 
حسابرسی را اینجا مطرح نکنیم. جایی دیگر 
در مورد نهاد ناظر سازمان حسابرسی صحبت 
کنیم و نقد کنیم چون ربطی به این بحث ندارد. 

بزرگ  دکتر  آقای  شمس احمدی:  منصور 
اصل فردی که در مورد ۸۰ درصد مؤسسات 
حسابرسی صحبت کرده است، لطفا معرفی 
کنید چون اینجا اعضای شورا از ادوار مختلف 

حضور دارند. 

راضی  شاید  فرد  این  بزرگ اصل:  موسی 
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اینجا  شود.  مطرح  نامش  اینجا  در  نباشد 
که جلسه محاکمه نیست. ولی من هم نظر 
ندارم.  قبول  درصد   80 به  راجع  را  ایشون 
قبول  شمس احمدی(  )منصور  شخصاً  شما 
ندارید پورسانت در جامعه وجود دارد؟ فقط 
درصدش فرق می کند ولی با توجه به اطلاعات 
مکرری که از مؤسسات دارم می توانم بگم که 

این درصد قابل توجه است 

منصور شمس احمدی: در ایران خودرو یک 
سالی که گزارش حسابرسی قبلش مقبول بود 
یک تعدیل سنواتی خورد، تمام سود شرکت 
از بین رفت، اینجا تکلیف پول مردم چه می 

شود؟

اول  خودرو  ایران  در  بزرگ اصل:  موسی 
دولت  که  گفتم  من  کردند،  مشورت  من  با 
یک ریال به شما پرداخت نخواهد کرد و این 
سند را نزنید ولی اومدن به خاطر ما بالتفاوت 

قیمت کارخونه با بازار از دولت طلب شناسایی 
کردند و من گفتم این کار را انجام ندن. در 
بند گزارش حسابرسی ما این تعدیل سنواتی 

بوده و اشتباه کردند و ما هم مطرح کردیم. 

سید محمد باقرآبادی: با توجه به این که 
بندی  جمع  مهام  آقای  کم هست،  ما  زمان 

شما از مباحث مطرح شده چیست؟ 

کیهان مهام: سازمان حسابرسی نهاد دولتی 
و  هستند  بگیر  حقوق  مدیرانش  که  است 
تعارض منافعی که دوستان اشاره می کنند به 
اون شکل در سازمان حسابرسی نیست ولی در 
مؤسسات حسابرسی ما کاملًا ذی نفع هستیم. 
یه همچین شکلی را  مفید راهبر هم تقریباً 
گرفته و ظاهرا شریک به اون شکل نداره تا 
اونجایی که من می دونم. من خودم ذی نفع 
این  تمام  اونجا  و  هستم  مؤسسات  شخصی 
مسائل برام اهمیت داره و به این شکل نیست 

که ما به مسائل مالی اهمیت ندیم. بنابراین 
با  هست  حسابرسی  سازمان  که  مدلی  این 
ساختار جامعه به نظرم کاملًا متفاوت است، 
حسابرسی  سازمان  اول  از  هم  همین  برای 
تا  به چند  از جامعه جدا کردند. می خوام  را 
نکته در اینجا اشاره کنم من به دغدعه هایی 
هم  ما  و  می ذارم  احترام  دارند  دوستان  که 
پرونده هایی  الآن  ما  داریم.  دغدغه  یکسری 
بهش  است  سال  چند  که  داریم  جامعه  در 
نشده؟  رسیدگی  بهش  چرا  نشده،  رسیدگی 
یا کی جلوش را گرفته؟ واقعاً ما هیچ وقت در 
جامعه هیئت انتظامی نداشتیم، هیچکدوم 
در  نداشتند  صلاحیت  من  نظر  از  اینها 

مجموع. 

این  برای  دلیلتان  باقرآبادی:  محمد  سید 
ادعا چیست؟ 

موضوع  این  برای  من  دلیل  مهام:  کیهان 
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افرادی هستن که الآن در آن حضور دارند. 

سیدمحمد باقرآبادی: ما که نمی توانیم بر 
اساس احساس مان حکم بدهیم. 

بیارم.  واضح  دلیل  الآن یک  کیهان مهام: 
دادند،  ما  به  اخیراً  که  آماری  همین  طبق 
هیئت انتظامی به 21 مورد رسیدگی کرده 
و به همه حکم تبرئه داده، چه مدلی شده 
این است که  واقعیت  افتاده.  اتفاق  این  که 
را  کافی  استقلال  ما  انتظامی  هیئت های 

نداشتند 

سید محمد باقرآبادی: یعنی شما معتقد 
قطع  بدوی  هیئت  در  فرآیند  که  هستید 
می شود و اصلًا به بالاتر نمی رسد؟ و اینجا 

تعارض منافع اتفاق میفتد؟

کیهان مهام: اصلًا رسیدگی نشده، ما کیس 
داریم خارج از دوره آقای شمس احمدی دو 
تا کارگروه کنترل کیفیت و کار گروه فنی 

تخلف  که  گفتند  و  دادن  رأی  را  موردی 
بدون  تذکر  انتظامی  بدوی  هیئت  و  شده 
درج در پرونده داده و ما موردی داشتیم در 
متخلف  را  طرف  شمس احمدی  آقای  دوره 
تخلف  گفتند  بالاتر  جایی  رفته  شناختند 
اکثر  بریدن.  براش جریمه  اصرار  با  و  نشده 
اعضا  به آرایی که جامعه صادر کرده است 

معترض هستند 

دکتر  آقای  باقرآبادی: خوب  سید محمد 
بر علیه شان  از رأیی که  مهام اصولا آدمها 

صادر می شود ناراضی هستند. 

کیهان مهام : این را قبول دارم ولی چطور 
ممکن است که کسی که مدیر عامل یکی 
از بزرگترین مؤسسات ایران است برود بشود 
تمام  به  که  کسی  بانک،  یک  عالی  مشاور 
پشتوانه ای  چه  با  آشناست.  جامعه  زوایای 
رفته این کار را قبول کرده؟ چه فکری کرده؟ 
را  یقه اش  فکر می کرده کسی  اینکه  از  غیر 
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در  که  پرونده هایی  بیشترین  نمی گیره؟ 
اومده،  بورس  از  بیشتر  شده  مطرح  جامعه 
جامعه حسابداران رسمی کاری نکرده، اکثرآ 
بررسی شده  با مستندات کافی  اونجا  اومده 
و  کرد  نمی شه  کاریش  گفتن  کارگروه  در 
سؤال  زیر  خودمان  نشده  خلاف  بگویم  اگر 
می ریم بنابراین مجبور شدن رأی هم صادر 
کردند. همۀ دوستان بدونند جامعه از زمانی 
زیاد  رأیهایش  به رأی دادن،  که شروع کرد 
متوجه  چون  شد  زیاد  رأیهایش  چرا  شد 
شدند که می خواهد نهاد ناظر تشکیل شود 
و همه حواسشون جمع شد. در مورد همان 
هیئت انتظامی من خودم در جلسه ای بودم 
اعتماد  بهش  دوستان  بیشتر  که  فرد  همان 
دارند وقتی یک نفر رفت بیرون گفت 50 نفر 
اینجا ایستادن گفتن به تو رأی بدم من رأی 
ندم؟ رئیس بعدی هم همین را گفته یعنی 
آقایی که رئیس هست نمی تواند مستقل رأی 
کارگاروه  و  کمیته ها  اعضای  تمام  بدهد. 
باید  می شوند  مطرح  پرونده  یک  وقتی 
پاسخگوی 5۰۰ نفر باشند. خیلی شرایط 
نمی شود  هم  عادی  حالت  در  است  سخت 
رأی داد یا نداد؟ چطور ما به راحتی می توانیم 
درستی  به  را  کارشون  ها،  کارگروه  بگوییم 
انجام می هند. اینکه ما یک مسئله را نپذیریم 
و زیر آن بزنیم باعث اعتماد عمومی نمی شود. 
ببینید بورس نظارت ما را قبول نداشته اومده 
کارگروه گذاشته، بانک مرکزی قبول نداشته 
اومده کارگروه گذاشته، وزارت اقتصاد قبول 
کرده  درست  را  ناظر  هیئت  اومده  نداشته 
جامعه  اعضای  خود  که  است  توجه  قابل 
که  اونهایی  چه  شود.  انجام  نظرسنجی  اگر 
براشون رأی صادر شده چه آنهایی که رأی 
صادر نشده یا رسیدگیها را قبول دارند؟ واقعاً 
کنترل کیفیت را قبول دارند؟ چطور بورس 
توانسته اینهمه ایراد از کار ما در بیاره 
سیستم  ببیند!  پرونده  یک  اینکه  بدون 

کاری ما ایراد دارد.

سید محمد باقرآبادی: آقای بخشی جمع 
بندی شما از مباحث مطرح شده چیست؟ 

همینجا  را  تعارضی  من  بخشی:  حسین 
از آقایون می بینم و  در مباحث مطرح شده 
دوست دارم اینجا جدّی راجع به اون بحث 
کنم. از یک طرح ما می گویم ما یک مبنای 
علمی دارم که اصول یازده گانه IFAR است 
نداریم  بحثی  هیچ  مبنا  این  دربرابر  ما  که 
به  داریم.  بحث  اجراش  به شیوۀ  راجع  بلکه 
حسابرسی  سازمان  مسایل  که  می گوید  ما 
ولی  ندارد  ربطی  به شما حسابداران رسمی 
همین آقایون در سازمان نشسته اند و برای 

حسابداران رسمی تصمیم گرفتند

سید محمدباقر ابادی: من این نکته را بگم 
که برداشت خودم است. آقای دکتر بزرگ اصل 
به عنوان یک حسابدار رسمی  می گویند من 
دارم با مشکلی که در جامعه خودم میبینم 
جدا  را  شخصیتها  یعنی  می کنم.  برخورد 

بکنیم. 

حسین بخشی: مدیر دولتی که در سازمان 
خودش تعارض منافع وجود دارد ولی آن 
منافع  تعارض  میرود  و  می کند  رها  را 
نظر  به  می کند  حل  را  خصوصی  بخش 
من ترک فعل انجام داده او باید اولویتش 
سازمان خودش باشد پس این دو باهم ربط 
که  می کنیم  زندگی  حرفه  یک  در  ما  دارد. 
شامل بخش دولتی و بخش خصوصی است. 
میاوریم  علمی  دلیل  هایمان  برای حرف  ما 
گفته  فلانی  می گویم  در صحبتهایمان  بعد 
۸۰ درصد به این شکل است. ما وقتی ادعا 
داریم که با فکت علمی صحبت می کنیم مگر 
میشود شنیدن از یک نفر  را جزو فکت علمی 
به حساب بیاوریم. در اینصورت من می توانم 
صد نفر را بیارم که عکس این قضیه را بگن. 

شما در مورد تعارض منافع صحبت می کنید 
موردشون  در  که  آدمهایی  می گید  بعد  ولی 
معلومه  نگران هستند.  رأی صادر شده همه 
کسی که در موردش رأی صادر میشه نگران 
صحبت  علمی  فکت  مورد  در  هست. 
ارائه  اینجا  آمار ساده  ولی یک  می کنید 
نمی دهید، ادعا می کنید چند تا پرونده اون 
زیر مانده رسیدگی نشده بله ما هم معترضیم 
ولی سؤال من اینه کی باید این را به شورای 
عالی گزارش دهد.؟ هیئت عالی نظارت، همان 
الان همۀ چیز  نظارتی که شما  عالی  هیئت 
را در اختیارش گذاشتید، هئیت عالی نظارت 
گزارشی داد در اواخر شورای هفتم ما در اون 
شورا یک مصوبه داشتیم و در این شورا پیگیر 
بودیم که هیئتهای انتظامی بدوی ایجاد بکنیم 
در مورد پرونده هایی که معوق مانده زوتر رأی 
بگیرند. می خوام این را مطرح کنم که راهش 
را  نظارت  برم  کلًا  این که من  یا   است  این 
اینکه ما فکر بکنیم قطب عالم  از بین ببرم. 
امکان ما هستیم این فکت علمی نیست. اینکه 
علمی  فکت  این  ما هر چی می گن  دوستان 
نیست. با توجه به سابقه و تجربۀ حرفه ای که 
دارم به نظر من اینها فکت علمی نیست 
نهاد  اساس شما ساختار یک  این  بر  که 
حرفه ای بیست و چند ساله را بهم بریزید 
یه  جایی  یه  شما  دوستان  از  یکی  که 

چیزی گفته. 
تا  که سه  می کنم  مدلی  این  را  بندی  جمع 
سند روی میز مااست به عنوان اعضای شورای 

عالی هشتم :
این  در  کرده.  تغییر  که  ما  اسناسنامه   .1
انتخابی  بخش  افتاده  که  اتفاقی  اساسنامه 
جامعه و حرفه به قهقرا رفته. ما نهادی هستیم 
افرادمان که دست خودمان نیست.  که ورود 
در بخش توسعۀ منابع انسانی خودمان بخش 
امور اداری رفاهی و آموزشی و نظارت داشتیم. 
در  واقع  در  گرفتند.  ما  از  که  هم  را  نظارت 
ارکان انتخابی جامعه ما فقط الآن کارت چاپ 
می کنیم و آموزش می دهیم. و نظارت دولتی 
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شد. حالا دوستان می گن ما در نظارت اشکال 
داریم بر منکرش لعنت ما هم قبول داریم در 
نظارت حرفه ای مشکل داریم ولی آیا راهش 
این نبود که بشینیم شیوه و رویکرد کنترل 
ما در شورای هفتم  را عوض کنیم.  کیفیت 
طرح تحول نظارت حرفه ای را مطرح کردیم 
هشتم  شورای  در  و  نداد  قد  شورا  عمر  به 
پیگیر بودیم. اساسی ترینش این بود، رویکرد 
پرونده محوری را از کنترل کیفیت برداریم 
و رویکرد مؤسسه محوری را بذاریم. اصلًا بر 
بین المللی  استانداردها و رویکردهای  اساس 
دنیا کنترل کیفیت را پیش ببریم. حتی ما 
مدل ریسکش را صحبت کردیم که قرارداد 
ببندیم با دانشگاه و مدل ریسک طراحی بشه 
کنترل  برای  باشیم  داشته  معیار  شاخص  و 
اینکه  یا  بود  راهش  این  مؤسسات.  کیفیت 
کنترل کیفیت را بگیرید و به بخش دولتی 
بدید الآن مشکل حل می شود؟ چون حرفۀ ما 
محدود است آدمها همان آدمها هستند وهیچ 
یک  فقط  و  نیوفتاد.  غریبی  و  اتفاق عجیب 

اتفاق افتاد هویت حرفه ای و نظارتی جامعه 
ازش گرفته شد. 

آخرین پیش نویس طرح نهاد ناظر   .2
که  دارد  بندی  یک  رسید،  ما  دست  به  که 
و  دولتی  نهادهای  و  شرکتها  کلیۀ  می گوید 
شرکتهای زیرمجموعه اشون و تحت مدیریت 
صندوقهای  آنها،  به  وابسته  و  کنترل  و 
و  کنترل  تحت  شرکتهای  بازنشستگی، 
مدیریت اینها، شهرداری های مراکز استانها و 
کلیۀ نهادهای عمومی غیر دولتی که مجموع 
درآمدهای عملیاتی و غیرعملیاتی آنها بالای 
سازمان  در  باید  است  تومان  میلیارد   50
حسابرسی رسیدگی شوند. این حجم زیادی 

از کار است برای سازمان حسابرسی. 
و  شد  گرفته  جامعه  هویت  اول 
دوم اینکه حجم کار زیادی طرف 

سازمان حسابرسی می رود
3.  و سوم این مصوبه اخیر هیئت مقررات 
نتیجهآن   که  شد  ابلاغ  ما  به  که  گذاری 
سوابق  حتی  که  کارت  دریافت  در  تسهیل 
حداقلی که همۀ ما معتقدیم باید باشد از بین 

رفته و تشویق به سمت پروانه کار انفرادی 
یک چیز  من  نظر  به  اینها  بندی  که جمع 
است. این که بر می گردیم به دهه هفتاد قبل 
از تأسیس جامعه حسابداران رسمی، سازمان 
تعدادی  و یک  حسابرسی خودمان می ماند 
اشخاص انفرادی همکار و پیمانکار سازمان و 
چند تا مؤسسه قدیمی و دوباره بر می گردیم 

به گذشته. 
موسی بزرگ اصل: متأسفانه دوستان بدون 
اطلاعات در مورد مسائل کلیدی حسابرسی 
اطلاعات  این  که  می دهند.  غلط  اطلاعات 
غلط سرچشمۀ تصمیم سازیهای غلط است. 
مطرح  که  میلیاردی   50 درآمد  بحث  این 
شد که ما هم مخالف آن هستیم باعث این 
می شود که 300 تا از کارهای فعلی سازمان 
بخش  به  و   شود  خارج  آن  از  حسابرسی 

خصوصی می رود. 

وادی زاده  آقای  باقرآبادی:  محمد  سید 
شده  مطرح  مباحث  از  شما  بندی  جمع 

چیست؟ 
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کاظم وادی زاده: عدد و ارقامی که در بخش 
با هم  افتاده، اصلًا  اتفاق  دولتی و خصوصی 
قابل مقایسه نیست. هر جایی که پول باشد 
چه در بخش خصوصی چه در بخش دولتی 
خطر فساد هست اینکه بگیم بخش خصوصی 
ام مؤسسه دار هستم برای خودم کار می کنم 
و یا دولتی ام و کارمند سازمان حسابرسی ام 
نه. هر جا که پول باشد ما غش می کنیم. هر 
کسی ظرفیتی دارد، ما در بحث روانشناسی 
متقلبها می گوییم هر کسی یک نرخی دارد، 
مگر ما در کارمندهای دولتی که مشغول کار 
هستند رشوه و فساد نداریم. ۹۹ درصد رشوه 
برای بخش دولتی دارد اتفاق می افتد بنابراین 
باید  چه دولتی چه بخش خصوصی نظارت 
باشد ولی نظارت در بخش خصوصی خیلی 
راحت خط کش دارد و روی یک چهارچوب 
که  فسادهایی  همه  این  است.  استانداری 
بخش  مگه  ؟  اومد  در  کجا  از  رسانه ای شد 
خصوصی بوده؟ اگر ما در دنیا می گویم نهاد 

نظارت  را  حسابرسی  سازمان  نمی آید  ناظر 
همه  در  ناظر  نهاد  که  است  این  برای  کند. 
دولتی  نه  است  خصوصی  بخش  دنیا  جای 
در  ما  است.  بالاتر  بخش خصوصی  و حجم 
ایران دولتی هستیم و حاکمیت هم دوست 
دارد بدهد به بخش دولتی حسابرسی را انجام 
بدهد. آقای وزیر اقتصاد اصلًا دلش نمی خواد 
که این حسابرسی را به بخش خصوصی بدهد. 
آقای سازمان بورس باید تعریف کند از سازمان 
حسابرسی... منهم اگر مدیر آن سازمان باشم 
کار را به بخش خصوصی نمی دهم چون بعدا 
تیمهای اطلاعاتی فردا سراغ من میان. بخش 
خصوصی هم فردا خودش نمی تواند دفاع کند  

و ضمانت اجرایی ندارد. 
همان طور که ما در سیستم کشور صحبت 
میکنیم که مثلا رئیس جمهور قبلی اینطوری 
بود بعدی که بیاد میگیم خدا پدر قبلی رو 
بیامرزه مطمئن باشید همین اتفاق در جامعه 
حسابداری ایران خواهد افتاد. به نظر من نهاد 

ناظر باید از جامعه بیرون باشد 
الآن با همین تغییر اساسنامه شورای عالی از 
درجه اعتبار اومد بیرون هیئت مدیره نقشی 
ندارد. کنترل کیفیت ۹0 درصد کار جامعه بود، 
به نظر من ۹0 درصد کار شورای عالی و هیئت 
مدیره را گرفتید. دیگر این هیئت مدیره و این 

شورای عالی کارایی نخواهد داشت. 

انجمن  در  ما  باقرآبادی:  محمد  سید 
میکنیم  همواره سعی  ایران  خبره  حسابداران 
حرفه  برای  میکند  ایجاد  چالش  که  مواردی 
حسابداری و حسابرسی و تغییراتی که ایجاد 
می شود را رصد کنیم و در اختیار چشم ها و 
ذهن زیبای شما مخاطبان و اعضای خودمان 
قرار بدهیم. خیلی ممنون از اینکه با ما همراه 
بودید خیلی ممنون از تک تک اساتید خودم که 
لطف کردند منت گذاشتن و افتخار حضور دادند

بزرگ  خدای  به  را  شما  دیگر  میزگردی  تا   
می سپارم.  
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